
 

 

 

 

13.4 εἱς – jeden 

Slovo εἱς se skloňuje v jistém smyslu podobně jako πας, nakolik jeho maskulinum a neutrum 

sledují 3. deklinaci a jeho femininum (které používá zcela odlišný kmen) 1. deklinaci. Je 

jasné, že neexistuje žádný plurál od „jednoho“. 

 

 mask. fem. neut. 

N. εἱς μια ἑν 

G. ἑνος μιας ἑνος 

D. ἑνι μιᾳ ἑνι 

A. ἑνα μιαν ἑν 

 

Νápověda 

Dávejte pozor na přídechy – ἑν (jedno) a ἐν (v); εἱς (jeden) a εἰς (do). 

 

οὐδεις a μηδεις 

οὐδεις a μηδεις znamenají „nikdo, nic“. οὐδεις se používá, když by se použilo οὐ (tj. věty 

v indikativu), a μηδεις se používá, když by se použilo μη (tj. v ostatních slovesných 

způsobech). Skloňují se jako εἱς s prefixem: 

 mask. fem. neut. 

N. οὐδεις οὐδεμια οὐδεν 

G. οὐδενος οὐδεμιας οὐδενος 

D. οὐδενι οὐδεμιᾳ οὐδενι 

A. οὐδενα οὐδειαν οὐδεν 

 

 

 



 

 

 

 

 mask. fem. neut. 

N. μηδεις μηδεμια μηδεν 

G. μηδενος μηδεμιας μηδενος 

D. μηδενι μηδεμιᾳ μηδενι 

A. μηδενα μηδειαν μηδεν 

 

Poznámka:  

Příklady 

Mk 13,32:  περι δε της ἡμερας ἐκεινης ἠ της ὡρας οὐδεις οἰδεν [ví] οὐδε οἱ ἀγγελοι ἐν 

οὐρανῳ οὐδε ὁ υἱος, εἰ μη ὁ πατηρ 

– Ale o onom dni nebo hodině nikdo neví, ani andělé v nebi, ani Syn, ale 

pouze Otec. 

Mk 14,60:  Οὐκ ἀποκρινῃ οὐδεν; 

– Neodpovíš nic? 

 


